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تنها طلایی کاروان کشتی ایران در بازی های المپیک بودن 
چه حسی دارد؟

برای اینکه به این افتخار دس��ت پیدا کنم مثل س��ایر م��دال آوران 
س��ختی های زیادی را تحمل کردم و خدا را ش��اکرم که در توکیو با 
کس��ب یک مدال طلا ثمره تلاش هایم را گرفتم. کشتی ورزش اول 
ایران است و انتظارات از این رشته بسیار بالاست. هر کشتی گیری که 
روی تشک می رود، مردم منتظرند مسابقه را ببرد و خوشرنگ  ترین 
مدال را به دست بیاورد. همین مسئله مس��ئولیت مان را در المپیک 

سنگین تر می کرد. 
حق کش�تی ایران کسب مدال های بیش�تری در المپیک 

نبود؟
دقیقاً همینطور است. با پتانسیلی که کش��تی ما دارد و نفراتی که اعزام 
شده بودند باید مدال های بیشتری به دست می آوردیم. به نظرم استحقاق 
کشتی ایران در المپیک توکیو کسب حداقل دو تا سه مدال طلا بود. منتها 
نشد که این خواسته محقق شود. خدا را شکر که توانستم یک طلا برای 
تیم ملی کشتی فرنگی به دست بیاورم و سربلند ش��وم. امیدوارم روند 
موفقیت  هایم همچنان ادامه داشته باشد و در مسابقات جهانی پیش رو و 
همچنین المپیک پاریس باز هم بتوانم برای تیم کشورم بدرخشم و تعداد 

مدال های طلایم را افزایش دهم. 
صعود شما به فینال و موفقیت در مسابقه آخر دل مردم را 

شاد کرد. از بازی هایی که در توکیو انجام دادید بگویید. 
بهترین های جهان برای رسیدن به س��کو و گرفتن مدال پا به المپیک 
می گذارند. همین مسئله است که سطح مسابقات را به شدت بالا می برد 
به طوری که هیچ ورزشکاری حق اشتباه ندارد و با کوچک ترین غفلتی 
رؤیاهایمان به باد می رود. من هم این واقعیت مهم را به خوبی می دانستم 
و می دانستم نباید فرصت را از دس��ت بدهم. طبق قرعه کشی بازی ها، 
من در دور اول قرعه استراحت داش��تم. در دور دوم به رقیبی از کلمبیا 
خوردم. با تمام قوا مقابلش قرار گرفتم و با برتری 9 بر صفر شکس��تش 
دادم. سخت  ترین رقیبم در یک چهارم نهایی حضور داشت و برای آنکه 
بتوانم استابلر آلمانی را از پیش رو بردارم، انرژی زیادی مصرف کردم. بازی 
بسیار نزدیک بود و اگر تمرکزم را از دست می دادم همه چیز تمام  می شد. 
خوش��بختانه از این نبرد هم پیروز بیرون آمدم و به نیمه نهایی رسیدم. 
راماز زوئیدزه گرجستانی را مقتدرانه شکست دادم و به بازی اصلی یعنی 
فینال صعود کردم. او همان کسی بود که قهرمان جهان را حذف کرده بود 
ولی مقابل من حرفی برای گفتن نداشت. می دانستم که باید نصیب اف 
اکراینی را هم ببرم تا دستم به طلای المپیک برسد. هرچه در توان داشتم 
گذاشتم و با هشت امتیاز اختلاف روی سکوی قهرمانی ایستادم تا دیگر 

حرف و حدیثی باقی نماند. 
پیروزی بر حریفان در مس�ابقات کش�تی المپیک آن هم 
با اختلاف زیاد کار آس�انی نیس�ت. چطور به این سطح از 

آمادگی رسیدید؟
مطمئناً آمادگی برای بازی های المپیک یک شبه به دست نمی آید. اگر 
بخواهید در این آوردگاه بدرخشید مجبورید سال ها ممارست کنید و 
تمرین سخت و طاقت فرسا را به جان بخرید. همانطور که اشاره کردم 
قهرمانی در المپیک حاصل زحماتی بود که کشیده بودم. من و برادرم 
از نوجوانی رؤیای حضور در المپیک را داش��تیم. باز هم خدا را ش��کر 
می کنم توانستم زحمات برادرم در این سال ها را با قهرمانی در المپیک 

جبران کنم. 
محمدعلی گرایی برادر بزرگ تان هم یکی از المپیکی های 
کشتی فرنگی بود و قبل از شما هم مسابقه داد ولی شکست 

خورد. این موضوع روی شما تأثیر منفی نگذاشت؟
مسلماً تأثیر داش��ت. محمدعلی یکی از شانس های طلا محسوب  

می شد ولی اوضاع آنگونه که می خواست نشد و شرایط به ضررش 
تغییر کرد. او در مسابقه سوم مقابل حریف گرجستانی از ناحیه 
بینی مصدوم شد. بحث نادآوری ها در مسابقات برادرم را نیز 
نباید نادیده گرفت. نماینده اتحادیه جهانی از مجارستان بود و 
در کار قضاوت دخالت کرد. با اعمال نفوذ او کشتی را از دست 

محمدعلی درآوردند وگرنه او کسی نبود که به این شکل 
شکس��ت بخورد. فردای آن روز برادرم خودش من را 

جمع و جور کرد و حرف زد تا بتوانم کشتی های 
قابل قبولی بگیرم. خوشبختانه همینطور 

هم شد و به هدفم رسیدم. 
برادرتان با چه شیوه و روشی 
بعد از ناکامی خودش به شما 
روحیه داد تا روی س�کوی 

قهرمانی بروید؟
خب م��ا روحیه مان به هم بس��یار نزدیک 

است و سال هاس��ت که با هم عضو تیم ملی 
هستیم. محمدعلی در روز مسابقه بسیار تلاش 

کرد و مرتب می گفت اگر من موفق به کس��ب مدال 
نشدم تو باید حتماً موفق شوی و مدال بگیری. از آنجا که 
قبلًا تجربه کشتی گرفتن با استابلر آلمانی را داشت نکات 
مهمی را به من گوش��زد کرد که در جریان مسابقه از آنها 

استفاده کردم. 

قبل از المپیک شانس محمدعلی گرایی برای مدال آوری 
بیشتر به نظر می رس�ید. از اینکه برادر کوچک تر طلسم 
9 ساله کش�تی فرنگی در کس�ب مدال طلای المپیک را 

شکست، چه احساسی دارید؟
در این دوره کشتی فرنگی پنج نماینده در توکیو داشت و هر پنج ملی پوش 
اعزامی برای رسیدن به ترکیب نهایی سختی های زیادی را تحمل کرده 
بودند تا بتوانند حضور در المپیک را تجربه کنند. با شرایطی که تیم داشت 
و آمادگی بالای بچه در هر پنج وزن شانس کسب بهترین مدال را داشتیم. 
محمدعلی کاپیتان تیم بود و با توجه به کشتی هایی که قبلًا گرفته بود 

می توانست به مدال برسد ولی نادآوری ها این اجازه را به او نداد. 
عملکرد سایر فرنگی کاران چطور بود؟

خب هادی س��اروی نتوانست به فینال برس��د، با این حال تلاش کرد و 
توانست برنز را از آن خود کند. در س��نگین وزن امیر میرزازاده با قرعه 
سختی مواجه شد و با دو نفر از بهترین های جهان کشتی گرفت. یقیناً 
اگر میرزازاده در جدول دیگر حضور داشت مدال او قطعی بود. در سبک 
وزن علیرضا نجاتی المپیکی ما بود و به خاطر کیلوهای زیادی که کم کرد 
نتوانست به خوبی ریکاوری کند و قبل از مسابقات به شرایط ایده آل برسد. 
نجاتی در کشتی اول بدنش افت داشت و آنگونه که باید نتوانست مقابل 
حریفش مبارزه کند.  خوشحالم از اینکه در روز مسابقات آماده بودم و در 
بهترین شرایط خودم همه حریفانم را شکست دادم. باعث افتخار من است 
که مدالم طلسم ناکامی کشتی فرنگی ایران در کسب طلای بازی های 

المپیک را پس از بازی های لندن شکست. 
هدف و رؤیایتان قبل از بازی های 2020 چه بود؟ جز سکوی 

قهرمانی و مدال طلا به چیزی فکر می کردید؟
قهرمانی رؤیای همه ورزشکاران است، خصوصاً اینکه ورزشکاران اعزامی 
به بازی های المپیک نمی توانند جز قهرمانی و کس��ب خوشرنگ  ترین 
مدال به چیز دیگری فکر کنند. هر کسی که به این آوردگاه می آید اول از 
همه به فینال و قهرمانی می اندیشد. من هم از این قاعده مستثنی نبودم 
و از مدت ها قبل از اعزام به مدال طلا فکر می کردم و در نهایت در توکیو 

به آرزویم رسیدم. 
ارتباط مستقیم با خانواده درست پس از قهرمانی المپیک 

چه حسی داشت؟
ابتکار خوبی بود از سوی مسئولان برگزاری تا قهرمانان با خانواده هایشان 
صحبت کنند. بعد از اینکه از تش��ک بیرون آمدم خان��واده ام را دیدم و 
خوشحالی ام را با آنها تقسیم کردم. این کار لذت قهرمانی را برایم چند 
برابر کرد.  این مدال را به خانواده ام و پدر و مادرم تقدیم کردم. آنها سال ها 
برای من زحمت کشیدند تا فرزندشان به اینجا برسد. سختی های زیادی 

را به جان خریدم ولی خوش��حالم که بخشی از محبت های 
خانواده ام را در توکیو جبران کردم. 

اوضاع کرونایی حاکم بر ژاپن شرایط برگزاری 
بازی ها را تغییر داده بود. نحوه میزبانی این 
کشور و برگزاری مسابقات را چطور ارزیابی 

می کنید؟
کرونا برای کش��ور ها و همه دنی��ا بحران آفرین 
بوده و اغلب کشور ها با مشکلات زیادی روبه رو 
هستند. قطعاً برگزاری المپیک در این اوضاع 
برای هر کشوری سخت اس��ت. با این حال 
ژاپن به خوبی از عهده این مسئولیت برآمد 
و توانس��تند بازی ها را برگزار کنند. شرایط 
در توکیو از نظر کرونای��ی قرمز بود به همین 
خاطر س��ختگیری های زیادی انجام شد. همه 
ورزش��کاران مجبور بودند مقررات و پروتکل های 
بهداشتی را کاملًا و با دقت رعایت کنند. با وضعیتی که 
ژاپن داشت سختگیری های بهداش��تی و کرونایی کاملًا طبیعی بود. 
خب مقررات را سفت و سخت اجرا می کردند ولی کار برای ورزشکاران 
خیلی سخت نبود. از طرفی این شرایط برای همه کشور ها یکسان بود 
و کسی حق تخطی از قوانین را نداشت. البته هدف از اجرای قوانین 

چیزی نبود جز حفظ سلامت ورزشکاران، مربیان و تیم ها. 

تعویق یک ساله المپیک به سود کشتی ایران تمام شد یا 
به ضرر؟

این تعویق هم برای همه کشور ها یکسان بود. نیاز داشتیم در این مدت 
هم خودمان را از کرونا مصون نگه داریم و هم برای اعزام به المپیک مهیا 
شویم. کار سخت بود ولی در کل به سود کشتی ما بود. بچه های ما جوان و 
کم تجربه بودند و خیلی میدان ندیده بودند. در این مدت زمان داشتیم تا 
قبل از شروع بازی های المپیک به مسابقات بیشتری اعزام شویم و حضور 
در چند میدان بین المللی را تجربه کنیم. اینگونه بود که تجربه بیشتری 
پیدا کردیم و از این حیث می توانم بگویم تعویق یکس��اله به نفع کشتی 

فرنگی تمام شد. 
حضور محمد بن�ا در تیم ملی یک نعمت بزرگ محس�وب 
می شود. راهنمایی های او به عنوان سرمربی و حمایت های 

کادرفنی تا چه اندازه در موفقیت شما نقش داشتند؟
بخش اعظم زحمات به دوش س��رمربی تیم ملی و کادرفنی بود، 
تلاش شبانه روزی آنها را همه دیده ایم. مربیان در اردو ها بالای سر 
بچه ها بودند و با جدیت و تمرکز بالا تمرینات ملی پوشان را زیر نظر 
داشتند. مربیان در رأس آنها آقای بنا با تمام وجود برای موفقیت 
تیم کوشیدند. جا دارد از همه آنها تشکر و قدردانی کنم. امیدوارم 
با عملکردمان در توکیو بخشی از زحماتشان را جبران کرده باشیم. 
ان شاءالله با قهرمانی تیم در مسابقات جهانی نروژ یک افتخار دیگر 

رقم بزنیم. 

سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی به سختگیری شهره است. 
این مسئله ملی پوشان را اذیت نمی کند؟

س��ختگیری های بنا نبود، پیش��رفت های این چند سال کشتی فرنگی 
محقق نمی ش��د. با حضور محمد بنا این رشته رشد چشمگیری داشته 
و سهم او در این مس��ئله بسیار پررنگ بوده اس��ت. نظم و انضباط برای 
سرمربی اهمیت زیادی دارد و اگر او روی برخی مسائل تأکید دارد، قطعاً 

به نفع تیم ملی است. 
هدف گذاری بعدی شما چیست؟

مدال آوری در المپیک از ه��ر رویدادی مهم تر اس��ت. هدف بعدی من 
کسب دومین طلای این بازی ها در پاریس 2024 است ضمن اینکه برای 

قهرمانی در جهانی نروژ نیز همه تلاشم را به کار خواهم گرفت. 
از مسابقات جهانی نروژ بگویید. تیم ملی کشتی فرنگی بعد 
از المپیک یک رویداد مهم دیگر را پیش رو خواهد داشت. 
من و برادرم در نروژ نیز ان شاءالله به روی تشک خواهیم رفت و با رقبای قدر 
جهانی مصاف خواهیم داد. در مدت زمان باقی مانده فشار تمرینات بیشتر 
می شود، حریفان را آنالیز می کنیم و سعی مان بر این است تا با بالا ترین سطح 
از آمادگی به مسابقات اعزام شویم. فاصله بین دو رویداد بسیار کم است منتها 

برنامه ریزی و هدف گذاری های لازم برای اعزام به جهانی شده است. 
از شرایط رسیدگی به کشتی ایران رضایت دارید؟ به نظر 

شما توجه مسئولان به ورزش اول کشور کافی است؟
عملکرد کاروان ایران در بازی های 2020 را بررس��ی کنید. در این دوره 
ورزش��کاران اعزامی س��ه طلا، دو نقره و دو برنز به ارمغان آوردند. از این 
هفت مدال چهار مدال را کشتی برای ورزش ایران به دست آورد. هرچند 
که انتظارات از کشتی بیشتر از اینها بود و کشتی ایران شایستگی کسب 
مدال های بیشتری را داش��ت ولی باز هم عملکرد خوبی در ژاپن به ثبت 
رساند. حال که المپیک تمام شده انتظار می رود مسئولان ارشد ورزش از 
همین حالا به فکر رشته های مدال آور به ویژه کشتی باشند تا فدراسیون 
کشتی در اجرای برنامه سه ساله خود موفق شود. سه سال تا المپیک پاریس 
زمان داریم و مسئولان باید توجه شان به کشتی را افزایش دهند. در این 

صورت قطعاً در بازی های 2024 تعداد مدال ها افزایش خواهد یافت. 
پاداشی را که فدراسیون کش�تی وعده داده بود، دریافت 
کردی�د. آیا ای�ن پاداش ها کف�اف زندگی یک ورزش�کار 

حرفه ای را می دهد و باری از دوشش برمی دارد؟
انصافاً فدراس��یون تاکنون ب��ه قول هایی که داده عمل ک��رده و پاداش 
مدال آوران به حسابمان واریز شده اس��ت. آقای دبیر رئیس فدراسیون 
و حمید سوریان به جد پیگیر مشکلات و مسائل کشتی هستند. بحث 
اشتغال مدال آوران کماکان به قوت خود باقی است و این موضوع برای 
همه ما اهمیت دارد. من هم دغدغه ش��غل دارم ولی در این مدت آنقدر 
درگیر تمرینات و آماده سازی برای المپیک بودیم که وقت نکردم پیگیر 
شغل دیگر باشم. ما دائماً در اردو هستیم و هنوز از المپیک نیامده باید به 
مسابقات جهانی برویم. ان شاءالله بعد از جهانی نروژ ببینیم مسئولان به 

قول هایشان عمل می کنند یا نه. 

طلایپاریس2024راهممیخواهم
گفت وگوی »جوان« با محمدرضا گرایی، تنها طلایی کاروان کشتی ایران در المپیک2020

سختگیری های » بنا « نبود، کشتی فرنگی پیشرفت نمی کرد

نماي نزديک

 فریدون حسن
مثل همیشه همه منتظر شروع کشتی بودیم،  داس��تان تکراری تمام المپیک ها و بازی های آسیایی. 
هرچند که در توکیو جواد فروغی چنان سیبل را نشانه رفت که همه غافلگیر شدیم اما باز هم تا شروع 
کشتی حسرت به دل ماندیم و کس��ی مدال نیاورد. تا مثل همیشه منتظر ش��روع رقابت های کشتی 
باشیم و باز هم به این نتیجه برسیم که این کشتی است که بار مدال آوری تمام ورزش ایران را به دوش 

می کشد. 
در کشتی هم تمام نگاه ها متوجه یک وزن بود، آن هم در آزاد نه فرنگی، همه منتظر طلای حسن یزدانی 
بودند. تعجب هم نداشت حتی در فرنگی هم اینقدر که به کسب مدال دیگران امید بسته بودیم چشممان 
آب نمی خورد که جوان شیرازی تیم بتواند جور بقیه را بکشد. وقتی برادر بزرگ تر   سنجاب پرنده را زد، 
دیگر برای همه مسجل شد که طلا مال اوست و شاید حتی کسی فکرش را هم نمی کرد که محمدرضا 
قرار است جور بقیه را بکشد، حتی جور محمدعلی را. محمدرضا گرایی اما کاری کرد که برای همیشه 
در ذهن علاقه مندان کشتی ماندگار شد؛ کار بزرگی که کسی از او توقع نداشت به خصوص اینکه شاهد 

ناکامی برادر هم بود و همین مسئله فشار را روی او بیشتر از قبل کرده بود. 
محمدرضا تنها طلایی کشتی ایران در توکیو شد تا باز هم باور کنیم که همیشه باید منتظر غافلگیری 
باشیم، درست مثل ریو 2016 که یزدانی غافلگیرمان کرد. توکیو اما میدان محمدرضا گرایی بود تا باز 
هم محمد بنا لبخندزنان تن به سالتو بارانداز شاگردش دهد و پرچم ایران در بلند ترین نقطه قرار گیرد. 
9 سال طول کشید تا او دوباره یکی از ش��اگردانش را طلایی ببیند. المپیک 2012 لندن بود که وقتی 
نوروزی فینال را برد، بنا را سالتو بارانداز کرد و حالا نوبت گرایی بود که علاوه بر تکرار آن خاطره خوش 

یاد روزهای سخت المپیک ریو را برای همیشه از ذهن محمد بنا پاک کند. 

المپیک تمام شد ولی باز هم مثل همیشه از جایی که توقع نداشتیم مدال گرفتیم از کسی که شاید گزینه 
مدالمان نبود. حالا محمدرضا گرایی از امیدواری برای تکرار مدالش حرف می زند و ما امیدواریم که او با 
تکرار طلای توکیو در پاریس 2024 به عنوان تنها کشتی گیر دو طلایی ایران در المپیک معرفی شود. 

9 سال بعد از سالتو بارانداز لندن

آخرین بار 9 سال پیش بود که کشتی فرنگی ایران با درخشش در بازی های المپیک به مدال طلا رسید. در بازی های 2012 

شیوا نوروزی
     گفت وگو

ش�اگردان محمدبنا گل کاشتند و با س�ه طلا، ش�اهکاری به یادماندنی از خود به ثبت رس�اندند. اما روند موفقیت های 
فرنگی کاران ما در ریوی 2016 متوقف شد تا جایی که در برزیل دستمان به خوشرنگ  ترین مدال نرسید و به جز دو مدال 
برنز عایدی نداشتیم. با این وجود کشتی گیران فرنگی طی س�ال های اخیر دست از تلاش نکشیدند و برای بازگش�ت به روزهای خوب گذشته 
جنگیدند. سکان هدایت این تیم باز هم به آقای خاص سپرده شد تا با روش خودش سهمیه های المپیک را قطعی کند و بعد از آن نیز شاگردانش را 
برای حضور در توکیو 2020 مهیا سازد. این دوره المپیک با مشقت های زیاد برگزار شد. شیوع کرونا همه برنامه ها را به هم ریخت تا جایی که ژاپنی ها 
و کمیته بین المللی المپیک چاره ای جز تعویق یکساله بازی ها نداشتند. کشتی گیران بعد از چند ماه بلاتکلیفی اردوهایشان را پشت درهای بسته 
و در قرنطینه کامل برگزار کردند. مدعیان برای رسیدن به دوبنده تیم ملی مسابقات زیادی را پشت سر گذاشتند و در نهایت موفق شدند در لیست 
المپیکی محمد بنا حضور داشته باشند. محمدرضا گرایی یکی از همان جوان های سختکوشی است که با ممارست زیاد نماینده وزن 67 کیلوگرم 
کشتی فرنگی ایران در المپیک شد. ملی پوش شیرازی به همراه برادرش سال ها منتظر تحقق این رؤیا بودند و در توکیو چشم همه به محمدرضا و 
برادرش محمدعلی بود. اگرچه محمدعلی گرایی به رغم همه تلاش هایش نتوانست به سکو برسد و مدالی کسب کند اما برادر کوچک تر با قدرت 
به میدان رفت و یک تنه همه حریفان را شکست داد و مقتدرانه قهرمان المپیک لقب گرفت. محمدرضا گرایی 25 ساله در حالی توانست تنها طلای 
کاروان کشتی کشورمان را در المپیک 2020 به گردن بیاویزد که دوره گذشته المپیک فرنگی کاران از رسیدن به مدال طلا ناکام مانده بودند. هنوز 
خستگی المپیک از تن شان درنیامده باید به مسابقات جهانی بروند و برادران گرایی دو شانس مدال ما در نروژ محسوب می شوند. تنها طلایی کشتی 
ای�ران در المپیک توکی�و در گفت وگ�و با »ج�وان« از اهداف�ش برای تک�رار این افتخ�ار در المپی�ک پاری�س و قهرمانی جهان س�خن گفت. 


